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Podgorica, 23.11.2018.godlne

SKUPSTINA CRNE GORE

g-dinu Ivan Brajovic, predsjednik

Postovani g-dine Brajovicu,

Obavjestavam Vas da ce na osnovu clana 187 Poslovnika Skupstine Cme Gore, u ime
Kluba poslanika Socijaldemokratske partije Cme Gore, pitanje Premijeru na Petoj -
posebnoj sjednici Dmgog redovnog (jesenjeg) zasijedanja koja ce se odrzati
27.11.2018.godine, postaviti predsjednik Socijaldemokratske partije i poslanik u
Skupstini Cme Gore Ranko Krivokapic.
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VLADA CRNE GORE

PREDSJEDNIK

Dusko Markovic

Postovani predsjednice Markovicu,

U skladu sa clanom 187 Poslovnika Skupstine Cme Gore, postavljam Vam sljedece
pitanje:

Zbog cega Vlada odbija da prihvati inicijative Socijaldemokratske partije
za uvecanje minimalne zarade, ukidanje kriznog poreza i smanjenje akciza
na gorivo?

Obrazlozenje

1. Izmjenama Zakona o radu u cilju uvecanja minimalne zarade imali bi
visestruke pozitivne efekte.

Istakao bih tri najvaznija:

-  Zaposleni koji imaju zaradu manju od 50% prosjecne zarade imali bi veca
primanja. Oni zaposleni cija je zarada iznad 193 eura, ali im poslodavac
uskracuje doprinose ostvarili bi zakonsko prauo na doprinose na stvami iznos
zarade (minimalne 50% prosjecne zarade) i time sjutra ostvarili pravo na veca
penziju.
Drzava i drzavni fondovi bi ostvarili visemilionske prihode po osnovu uvecanja
poreza, prireza i doprinosa na obavezno penzijsko i zdravstveno osiguranje.
"Dobri poslodavd" koji postuju zakonske obaveze bi imali bolju situaciju na
trzistu eliminisanjem nelojalne konkurencije u vidu onih poslodavaca koji
konkurentnost i ekstraprofit ostvaruju zakidanjem zaposlenih i drzave.
Negativni efekti bi bili anulirani uvodenjem startnog neoporezivog dijela
zarade.

Zbog svih ekonomsko-socijalnih okolnosti, i potrebe ostvarivanja u praksi norme
Ustava koji u clanu 1 Cmu Com definise i kao drzavu socijalne pravde, smatram da
minimalna zarada ne treba biti ispod 50% prosjecne zarade u dr^vi.

Podsjecam Vas da je na jednoj od sjednica Prvog redovnog (proljecnjeg) zasijedanja
Skupstine Cme Gore u 2018.godini, ministar finansija g-din Darko Radunovic, obecao
da ce prihvatiti inicijativu Socijaldemokratske partije Cme Gore za uvecanje
minimalne zarade. Jos uvijek nije nista uradeno u tom pravcu. Smatram, imajuci u
vidu rokove za usvajanje Budzeta za 2019. godinu, da je to potrebno uciniti sto prije.



2. Izmjenama Zakona o akcizama smanjile bi se akcize na gorivo. Povecanjem
akciznih osnovica, stopa i iznosa akciza na mineralna ulja, njihove
derivate i supstitute uslovljava se i povecanje cijena olovnog i bezolovnog
benzina.

Gorivo predstavlja jedan od glavnih inputa u cijeni vecine proizvoda i usluga u Cmoj
Gori i od rasta njegove cijene zavisi i rast vecine drugih cijena. Tako vec sada, poslije
najnovijeg udara na standard gradana, imamo situaciju da su se pojedine kompanije
iz oblasti prevoza odlucile da povecaju cijene svojih usluga, a yjerujemo da ce do kraja
mjeseca to uraditi i u nekim drugim sektorima.

Koliko je cijena goriva velika u ovom momentu, neka poslua i podatak od 19. jula
2009. godine, koja nije bila predavno. Na taj dan, litar dizela je kostao 82 centa, a litar
benzina 95 centi.

Danas u cijeni litra goriva drzava uzima 54% do 58.3%, sto znaci da u litru benzina od
1.41 eura akciza isnosi 57 centi, a PDV 25 centi, a samo gorivo 59 centi.

Zbog toga predlazemo smanjenje akciza za 15%, kako bi se cijene goriva smanjile na
iznos od 1.1 euro za dizel i 1.2 eura za benzin, sto bi bilo stimulativno za privredu i
gradane i dovelo do vece privredne aktivnosti koja ce u krajnjem rezultirati i vecim
prihodima budzeta i po osnovu akciza ali i multuplikativnih efekata.

Povecanje akciza na energente utice na svakodnevne potrebe i poslovanje, a s obzirom
na prosjecnu zaradu u Cmoj Gori smatramo da ce povecanje akciza pozitivno uticati i
na rivotni standard vecine gradana Cme Gore, te je zbog toga potrebno iste smanjiti i
prilagoditi mogucnostima i rivotnom standardu vecine gradana Cme Gore, koji su
zrtve pogresne ekonomske politike koju vodi Vlada Cme Gore.

3. Izmjenama Zakona o porezu na dohodak fizickih lica ukinuli bl krizni

porez.

Uvodenje "kriznog" porezaje vec uticalo na smanjenje neto zarada, te pokazalo i druge
multiplikativne negativne efekte, ali je pravdano neodrrivoscu budzeta u vremenu
krize. Vlada danas navodi dobre ekonomske rezultate, koji kriznu mjeru cine
nepotrebnom. Ukupno opterecenje poslodavaca po osnovu isplate zarada iznosi oko
68%. (na zarade do 720 bmto, preko 720 su ukljucuje i krizni porez i ova stopa se
progresivno povecava npr: na 5.000 neto ukupno opterecenje iznosi 4.153 eura ili
83,06%) To je neprikladno visoko opterecenje i cinjenica je da je u znacajnoj mjeri
razlog za postojanje sive zone u oblasti zaposljavanja i isplate zarada.

Odgovor zahtitevam i u pisanoi formi.
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Podgorica. 28. novembar 2018. godine

SKUPSTINA CRNE GORE

Gospodin Ivan Brajovic, predsjednik

Fostovani predsjednice.

U skladu sa stavom 7 clana 187 Poslovnika Skupstine Crne Gore u

prilogu dostavljam pisane odgovore na poslanlcka pitanja postavljena tokom
Premljerskog sata odrzanog 27. novembra 2018. godine, kako bi isti bili
dostavljeni uvazenim poslanicima.

S uvazavanjem,

kovic



POSUNICKO PITANJE

Da probam malo da spustim intonaciju i da se slozim so onim sto je zborio kolega Stanisic i
premijer. Naravno, so posebnim osjecajem zadovoljstva kao jedina partija u ovom Parlamentu
kojaje odpocetka bila zo NATO. Ijednu deceniju bilo sama za NATO. Deceniju su drugi ratovali
sa NATO-m, uvodili sankcije Crnoj Gori itd, itd. Ali to je vrhunski smisao politike: da vase ideje
pobijede i da oni koji su ih proganjali pocinju da ih hvale. U politici ustvari nema vece pobjede
ad toga. I upravo zato kad smo zavrsili NATO nijesam slucajno to rekao SDP Je presao zbog
onoga zbog cegaje bio za NATO, da gradani Crne Gorezive sigurnije kao prvi preduslov, a onda
pollticki slobodnije 1 ekonomski bolje 1 to je razlog zasto smo bill za NATO. Dio smo culi
argumentacije premijera, podrzavom, ali dio onamo de je, treba prvo pogledati, a to je
primanja gradana. Mi jesmo u NATO, ali su nam minimalne zarade, manje od svih koji nijesu
u NATO u regionu. Premijer Zoran Zaev cim je dosao na vlast podigao je mininoinu zaradu u
Makedoniji na 329 euro. U onako pohoranoj Makedoniji Gruevskim 12 godina, revolucijom
koja se desila plisanom digao je zarade. Srbija koja je iza nas, nije u NATO, ima teritorijalne
probleme, sprema se da se razgranicava, ima, ako se ne varam, 229 minimainu zaradu. Bosna
i Hercegovina iako ima NATO trupe, videla je ratova i ratova ima vecu minimainu zaradu od
nas. Nasaje na 193 eura i ne mijenja se tako dugo.

Ministar finansija je rekao 24. jula, parafraziracu da ne citam citavu izjavu suvise niske su nam
minimalne zarade i najminimalnije usiove za zivot i rad, 24. jul u ovom Parlamentu i podrzace
uvecanje minimolnih zarada. Evo ga kuca decembar, mi od pocetka godine skupljamo potpise
za to, jer smatramo da je to dobro za sve u Crnoj Gori. Prije svega dobro je za 77 hiljada ljudi
koji primaju ispod 250 eura i trazimo da to bude no 50 posto prosjecne zarade. Dobro je za
budzet, porascce primanja i moci cete da imate realna primanja u budzetu, nijesu to slucajno
drugi uradili, Zaev odmah na pocetku, vama je prilika poslije dvije godine mandata, uz nasu
podrsku da to uradite, a naravno stimulisacemo postene privrednike. Oni koje ne drze ljude na
193, a ispod stolo isplacuju ostatak zarada. Postene cemo nagraditi, a one manje postene
kazniti da placaju ono sto drugi placaju. Da ne govorim sta to znaci za citavu drzavu, vise para,
manje deficita budzetskoga koji inace deset godina traje, nas budzetski deficit, boija
zdravstvena usiuga, bolje skolstvo nadamo se sa tim primonjima i naravno manje socijalne
razlike u Crnoj Gori. Kad smo pisoli Ustav odredba vladavine prava i socijalne drzave je bilo
kljucno odredba ove drzave. Cak su one najvise u nasim rukama. Vladavina prava ne zavisi od
nikog drugog nego od nas, sodjalna pravda ne zavidi od nikog drugog nego od nas. Pravda je
to sto je u nos/m rukama, sve ostalo mogu da nam nametu, uzmu, otmu, uzimali su nam
teritoriju, uzimaiu su nam slobode, aT nam pravdu nijesu mogli uzeti. Bez socijalne pravde po
definiciji, male drzave nijesu stabilne, solidarnost je potrebnija u matoj drzavi nego ide drugo.
Ako znamo da su tajkuni u jedno vrijeme pola budzeta dugovali poreza najvise u svijetu. Ako
znamo do i sado taj porez, ako znamo sturkturu nase ekonomije koja je, nazalost, u trgovini, u
kockarnicama, vecim dijelom, da su povecali od turizma, ali to su sve niskoplaceni poslovi, onda
tim prije, moramo povecati minimainu zaradu. Ako maze Bosna, ako moze Srbija, ako maze



Makedonija, nemaju tako veliki rast koo mi, onda moramo prespodijeliti to sto Imamo na
pravicniji i boiji nacin do blsmo imall politicku stabilnost, da bi se pokazala prava debit od

NATO-a, ne malom broju ljudi nego svima je rast koji ide u mali broj dzepova, socijolna bomba.
On se pretvara u svoju suprotnost, ne pomaze stabilnosti, nego podstice nestabilnost. Vjerujem
da imate snoge, znam da imate snage i u mnogim drugim okolnostima da povucemo i taj potez
i da Zajedno ovdje dodemo do konsenzusa. Smisao Je, a to pokusavamo da dodemo do

nadpartijskog konsenzusa. Ko ce to uroditi, potpisocu vam da ste to vi uradili, aii nam je cilj da
krenemo zajedno da ovo drustvo da okupljomo oka uspjeha, ne oko zajednickih neuspjeha u
istorji, oko poraza, oko pobjeda, da je okupimo oko uspjeha koji postoji djelimicno u rastu BDP-

a, taj prostor postoji, dajte da ga iskoristimo do krenemo zajedno u sljedecu fazu, a to je boljeg
zivota gradana, sigurnost smo obzebijedili, nadam se elementarno, i vece slobode gradana. Te
dvije katerogorije ce napraviti onu drzavu koju smo devedesete godine, kad smo sanjali NATO
i nezavisnost, zeljeii da vidimo, videcemo je, same je pitanje...



ODGOVOR

Uvazeni poslanice Krivokapicu,

Prvo, zahvaljujem se na Vasem pitanju. Naravno na dilemama koje ste otvorili, a koje proizilaze

iz ovog pitanja, Naravno, pripremio sam Vam odgovor. Saopsticu ga javno, all na pocetku, ne

djeluje mi da ste Vi imali tu namjeru da uporedujete crnogorku i makedonsku ekonomlju, da

uporedujete nas standard i makedonski standard. Makedonija je nas prijatelj. Mi sve radlmo

u okviru nasih mogucnosti da Makedonija rijesi svoje ozbiljne drzavne i politicke izazove, I da

nakon toga kao sto smo Ih i mi rjesavali krene u ubrzani ekonomski razvoj. Ali, danas je ne

samo Makedonija nego cio region daleko iza nas, i u odnosu na podatke koje ste Vi saopstavali,

osim naravno najnize zarade.

Dakle, prosjecna zarada u Makedoniji je 377 eura za 2017.godinu. Nakon toga po iznosu na

nizoj Ijestvici je Bosna i Hecegovina sa nesto preko 400. Srbija mislim da nije presia 450 eura,

a nasa prosjecna zarada je jedna od vedh zarada, pa cak i odnosu na zemlje EU. To znate.Tako

da mislim da to poredenje nije dobro, osim sa namjenom da nasim makedonskim prijateljima

pomognemo da dostignu crnogorski nivo, a da Crna Gora nastavi ovim trendom i jaca svoju

ekonomiju i standard njenih gradana. Dakle, ono sto ste rekti, moram da Vam kazem da djeluje

prijemcivo, pa ovako u jednom trenutku dok sam Vas slusao i dok sam citao Vase pitanje

utopijski zavodljivo moram da kazem, jer ipak ste vec iskusan opozicionar.

Ipak, odiuke koje donosimo, sada govorim o Vladi, moraju biti pravovremene 1 pravicne prema

svim strukturama drustva, i to nije lako u zemlji koja se razvija i koja se osiobada svojih

strukturnlh i svih drugih deficlta. Ne samo ekonomskih, nego politlcklh, drustvenih i socijalnih.

Bez prelaznih rjesenja 1 obavezno lisena bilo kakve politicke kalkulacije. Znaci, Vlada ne salje

politicke poruke gradanima. Vlada radi da gradani bolje zive.

Znamo da je to tesko, znamo da se to sada i ne vidi, ali smo sigurni da ce se to brzo vidjeti. I

zbog toga zaista nasuprot Vasim konstatacijama mi smo dobili potvrde kvaliteta nase
ekonomske politike i od strane relevantnih medunarodnih organizacija kao vema uspjesne. A

to ne znaci da su dovoljne. U prilogtome, govore i podaci o snaznom ekonomskom rastu od

4,7 odsto u prosloj i 4,8 procenata u prvoj polovini ove godine. Projekcije Ministarstva finansija

kazu da necemo za ovu godinu ici ispod 4,1 odsto. Ja vjerujem da to mora biti vise. Dakle, ovo

su najvece stope rasta poslanice Krivokapicu od 2009. godine i jedna od najvisih u Evropi I kada

ste Vi konstituisali Vlade i vodili ekonomsku politiku u tim vladama.

Dakle, ovakav trend je doprlnio otvaranju novih radnih mjesta, narocito u sektorima

gradevinarstva, preradivacke industrije i turizma, a broj zaposlenih sada cete vjerovatno

zavrtjeti glavom, a nasi drugi oponenti se i mozda nasmijati, u odnosu na pocetak rada Vlade

povecan je za 11.000.



Samo za dvlje godine smo, poslanice Krivokapicu, uspjeli da zaposlimo 11.000 ljudi. To znaci

dvije stvari - da je ekonomija napredovala pa trziste ima jaci apsorpcioni potencljal za novu

radnu snagu. I drugo-da su institucije radile svoj posao u pogledu smanjivanja sive ekonomije

i uvodenja svakog vida poslovanja u legalne tokove.

Ali poslanice Krivokapicu, ne llbim se ni da govorim 1 o svim kandidovanim temama koje ste

pomenuli, a koje nijesu prijavljene.

Kao prvo, formalna inicijativa o povecanju minimalne zarade potekia je upravo od

predstavnika Vlade u decembru 2016. godine. Minister finansija i resorni potpredsjednici ce

mi svjedociti da sam u onom kratkom roku od 15 dana kada smo predlagali budzet za 2017.

godinu otvorio pitanje povecanja minimalne zarade, pa cak i smanjenja opterecenja rada. Tada

mi je ministar finansija rekao „Predsjednice sacekajte, moramo time ozbiljnije da se bavimo".

A ja kao odgovoran covjek, moram da slusam strucne ljude.

Dakle, to je nasa inicijativa. Ne samo Vasa, Ali ne zelim da se takmicim. Ovo nije i vasa, ni nasa

ekskluziva. Ovo je sadrzano u planu od 707 predloga Vasih kolega iz Demokratskog fronta.

Dakle, makar evo jedne stvari oko koje smo svi saglasni u ovom Parlamentu.

Podsjeticu Vas ipak da Vlada, umjesto davanja pukih obecanja o povecanju minimalne zarade,

mora voditi racuna i o smanjenju poreskog opterecenja rada kao sto sam vec rekao. Naime,

dosadasnje analize pokazale su, moram biti iskren, da bi povecanje minimalne zarade za

postojece zaposlene, posebno one sa najnizim zaradama, moglo znaciti veci dohodak, i u

buducnosti vecu penziju, kako ste i naveli u svom pitanju.

Ipak, ono sto u Vladi posmatramo kao moguci rizik za zaposlene, jeste da bi povecanje

minimalne zarade moglo dovesti do povecanja nezaposlenosti, jer najmanje produktivne

radnike moze dovesti do gubitka posla ili moze uticati na njihov prelazak u neformainu zonu,

ukoliko se njihovom poslodavcu ne isplati da ih registruje.

E onda gdje bi bili svi, a posebno Vase partijske kolege? Da li bi se vratill na onaj isti teran kada

smo ovdje usvajali zakone o majkama, i druge zakone. Kada smo slall ljude prije vremena u

penziju, ugrozili nase javne finansije, ugrozili nas penzioni fond, doveli zemlju pred finansijski

bankrot i spasili je u zadnjem trenutku.

Dozvolite mi da Vam kazem da kao odgovorna Vlada detaljno sagledavamo razlicite scenarije

povecanja minimalne zarade u kombinaciji sa smanjenjem poreskog opterecenja rada, kako bi

donijeli konacnu odiuku, buduci da nas analize referentnih medunarodnih organizacija nijesu

ohrabrile da idemo u tom pravcu.

Podsjeticu, prioritet Vlade je povecanje broja zaposlenih i zivotnog standarda, ali i eliminisanje

bilo kakvog novog rizika koji to moze ugroziti. Prioritet je, jednaka briga za sve radnike.



Nemamo koristi ako se jednima povecva plata, a drugi zaposleni te plate izgube gubitkom
radnlh mjesta!

Da nastavim — kada je rijec o Vasem promisljanju povodom smanjenja akcize na gorivo, moram
istaci da smo I tu inicijativu SDP-a detaljno razmotrlli, premda ona ne sadrzi posebno
inovativna rjesenja.

Naime, prihod od akciza na gorivo predstavija jedan od najstabilnijih Izvora prihoda drzavnog
budzeta i cini 67 odsto ukupnih prihoda od akciza, zbog cega svaka Intervencija na njemu
zahtijeva detaljnu analizu i ne trpi bilo kakvu improvizaciju. Sa druge strane, podaci za ovu
godinu, i pored rasta cijena, ne ukazuju na smanjenje potrosnje ove akclzne robe, sto upucuje
na dodatni oprez.

Cak i primjer iz Vaseg pitanja jasno ukazuje da se svodenje cijene benzina sa € 1,41 na € 1,20
po lltru, nije moglo postici smanjenjem akcize sa predlozenih 15 odsto. Efekat bi bio daleko

manji - i zapravo bi bio cak i manji od ovoga o kojem danas svjedoclmo, a koji je posljedlca
globalnog pada cijena nafte.

Na danasnji dan, nakon posljednjeg pada, maksimaino dozvoljena cijena eurodizela je za oko
8 odsto niza od svog istorijskog maksimuma iz 2012. godine, dok je cijena benzina za oko 15

odsto niza od maksimalne iz Istog perioda.

Ovo naravno ne znaci da u narednom periodu Vlada nece reagovati ukoliko nas globalna

kretanja ponovo ne dovedu do priblizavanja rekordnim cijenama.

Sada bi bilo dobro da oni kriticari koji su kada je, naravno nezavlsno od nas, rasia cijena nafte,
isli i provjeravali kako se nafta i benzin prodaju na pumpama u Trebinju i Skadru, ovo snizenje
za skoro 10 centi makar konstatuju u svojim autorskim prilozima.

Dakle, da zakljucim - ipak su nase analize i predvidanja bila kvalitetnija od SDP-ovih. Moram

to da kazem, a i prirodno je - jer ih radi administracija ciji je to posao i odgovornost.

I na kraju, kada je rijec o porezu na dohodak fizickih lica - zelim istaci da je na predlog Vlade
vec predvideno ukidanje vise slope poreza na dohodak fizickih lica. I to sa 11 na 9 odsto od

2020. godine, sto ce uticati na povecanje neto zarada gradana, i doprinijeti daljem rastu
ukupnih zarada. To ce pratiti i nastavak snazne ekonomske aktivnosti u zemiji i nize stope
inflacije u odnosu na ovu godinu.

I na samom kraju poslanice Krivokapicu, raduje me da Vasi predlozi idu u ovom pravcu. To je,

ja bih rekao, i ako moze izgledati kao kritizerstvo Vlade, u stvari svojevrsna potvrda da Vlada
zapravo vodi dobru ekonomsku politiku, jer u losem ekonomskom ambijentu - nema govora

o povecanju zarada niti smanjenju poreza i akciza. Vi ste to dobro rekli da bi nam ovaj rast

mogao dati tu priliku. AN ja vjerujem da nam ovakav rast u tri godine, a sasvim sigurno u cetiri

godine daje mnogo vecu priliku od ove koju Vi govorite i ne ugrozava nase javne finansije. Ja



vjerujem da me Vi razumijete. I ne mene, nego mislim da razumijete ovakav rasplet dogadaja

u nasoj ekonomiji.

Dakle, evidentno je da nas dobri ekonomski rezultati u prethodne dvije godine ohrabruju i

dokazuju da smo na pravom putu, ali nikako nijesu raziog za preuranjeno odustajanje od mjera

koje su nas do tih rezultata dovele. Pogotovu ne za donosenje ishitrenih odiuka krajnji cilj jos

uvljek nije postignut.

Ova Vlada bi zavrijedila postovanje, mozda i aplauze da uradimo ono sto Vi predlazete, all bl

se nase javne finansije 1 ekonomija vjerovatno vratili na pocetak. Ova Vlada ne zeli aplauze.

Ova Vlada zeli rezultat, i zbog toga sam se veoma pazljivo odredio prema Vasim predlozima ne

osporavajuci ih, all ne slazuci se da je vrijeme za njih bas sada i u ovim danima.

Zahvaljujem na paznji!


